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 Research Methods & Design-Dr. Abdullah Al Fraidan 

 Lecture 12-Your research variables 

Your research Variables - بحثك متغيرات   
1) How many variables are centrally involved? 

  مركزيا؟ ةشتركالمكم عدد المتغيرات 

 We are not counting here the variables you might want to 
exclude the effects of… see later, just those that are 
central to a RQ or RH.  

 انظر  فقط...  التأثٌرهنا المتغٌرات التً قد ترغب فً استبعاد  عدنحن لا ن

  RHأو  RQتلك التً تعتبر أساسٌة للاحقا، 

 So is this a one variable design, two variable, three variable 
etc. design? In the jargon: univariate, bivariate or beyond 
two variables it may be either factorial or multivariate (As 
a rough guide, it would be called factorial only where there 
are two or more explanatory variables in categories, see 
below for explanation, otherwise it would be called 
multivariate). 

  رطانةلا؟ فً الخ ات ، ثلاثة متغٌرانهذا التصمٌم متغٌر واحد، متغٌرلفهل :
أو عاملً إما  اقد ٌكون -متغٌرٌن الخارج أو ، ثنائً المتغٌر وحٌد  متغٌر

فقط حٌث هناك اثنٌن أو عاملً متعدد المتغٌرات )بشكل تقرٌبً، سٌطلق علٌه 
فئات، راجع أدناه للحصول على تفسٌر، الأكثر من المتغٌرات التفسٌرٌة فً 

 متعدد المتغٌرات(. ىوإلا فإنه سٌدع
 
 



 In this course we stick to two-variable designs, since 
understanding them properly is the key to understanding 
more complicated ones.  

 بشكل صحٌح هو هم متغٌر ثنائً التصامٌم، منذ فهملتزم بفً هذا المقرر ن
 .كثر تعقٌداالأمفتاح لفهم تلك ال

 In fact often a study with many variables can be broken 
down into a whole lot of RQs each dealt with as a two 
variable design. E.g. in a questionnaire you ask Taiwan 
senior high school learners of English their gender and also 
how often they use 20 different reading strategies; you 
also give them Nation’s Levels test to check their vocab 
proficiency.  

 سفل داخل لأالعدٌد من المتغٌرات ثٌرا ما ٌمكن كسر دراسة فً الواقع ك

فً استبٌان  كل تعامل علٌه تصمٌم متغٌرٌن . مثلال RQsمجموعة كبٌرة من 

تسأل تاٌوان كبار المتعلمٌن للإنجلٌزٌة فً المدرسة الثانوٌة بٌن الجنسٌن، 
فة، أٌضا قراءة مختل ةاستراتٌجٌ 02كثٌر من الأحٌان استخدام بوكٌف أٌضا 

  .ةقدم لهم اختبار مستوٌات الأمة للتحقق من الكفاءة الرمزٌتكنت 
 You then potentially have a whole lot of two variable 

analyses (each with its own research Q or H!), involving 
gender in relation to each of the 20 strategies and vocab 
prof  in relation to each of the 20 strategies (so 40 two-
variable designs are analyzed). 

  من التحلٌلات )مع كل  ٌنمتغٌرمجموعة كبٌرة من لثم أنت ٌمكن أن تكون

 02!(، التً تنطوي على الجنس فٌما ٌتعلق بكل من Hأو  Qأبحاثها الخاصة 

 تصامٌمٌن متغٌرل – 02)لمدة  هارمزي فٌما ٌتعلق بكل من تقانوأستراتٌجً ا
 تحلٌل(.التم و



Your research Variables بحثكمتغيرات    
2) What roles do the central variables each play? 

  كل المتغيرات المركزية ؟لداار الأتفعل ما 
 Often we think of one or more variables as potentially 'explaining' 

or 'causing' or 'affecting' or 'predicting' one or more of the others. 

  ؤثر" ٌ' ٌحتمل أو "ٌسبب" أو "أكثر المتغٌرات باسم 'موضحغالبا ما نفكر فً واحد أو
 واحد أو أكثر من الآخرٌنل" ٌتنبأأو "

  For instance gender would be regarded as 'explaining' any 
differences in use of strategies we find. 

  'ي اختلافات فً استخدام لأبالنسبة لنوع الجنس المثال ٌمكن اعتباره 'موضحا
 .وجدناهااستراتٌجٌات 

  It would be odd to regard strategy use as somehow affecting 
people's gender!  

 أجناسبٌن ؤثر بطرٌقة أو بأخرى كمر استخدام الاستراتٌجٌة اسٌكون من الغرٌب اعتب 
 الناس!

 In the jargon, the 'explaining' variable (or variables) is perhaps 
most neutrally labeled the 'explanatory variable' (EV, as I prefer), 
but many call it the 'independent variable' (IV), or in some special 
design circumstances 'factor' or 'predictor'.  

  'متغٌر الالأكثر حٌادٌة ' هاا وصفمتغٌرات( هً ربمالمتغٌر )أو الفً الرطانة، و 'شرح

(، أو IVفضل(، ولكن الكثٌر ٌطلق علٌه "المتغٌر المستقل" )الأ، وأنا EVتفسٌري' )ال

 فً بعض الظروف تصمٌم خاص "عامل" أو "مؤشر".
 The other variables are then 'dependent variables' (DV) or 

sometimes called 'response variables' etc. 

 المتغٌرات (" الأخرى ثم 'المتغٌرات التابعةDV أو تسمى أحٌانا" استجابة المتغٌرات )

 "الخ.



  Sometimes there is no obvious EV - DV distinction among 
variables, e.g. if you are interested in the relationship between 
learners' grammatical proficiency and vocabulary size it is not 
obvious that either one is potentially affecting the other. 

  فً بعض الأحٌان لا ٌوجدEV اضح و- DV إذا  لاالتمٌٌز بٌن المتغٌرات، مث

أنه لٌس  -المفردات حجم كنت مهتما فً العلاقة بٌن كفاءة المتعلمٌن النحوٌة و
  ؤثر فً الآخر.ٌي واحد ٌحتمل أن لأواضح 

  Then regard the design as having DVs only. 

  ثم نعتبر وجود تصمٌمDVS .فقط 
 There is a reason for talking in weaker terms and saying that one 

variable ‘explains’ another, or just ‘is related to’ it, rather than 
more strongly saying it ‘causes’ it or ‘affects’ it.  

  ًإن متغٌر واحد "ٌشرح" ول قوال  -ضعفالحكام والأهناك سبب للحدٌث ف
 ذلك.بؤثر" المخر، أو مجرد "ٌرتبط"، بدلا من القول بشدة "الأسباب" او "الآ

 Much language research is not experimental in the true sense, 
and the conventional wisdom is that it is only in a proper 
experiment that cause and effect can definitely be demonstrated. 

  كثٌر الأبحاث التجرٌبٌة للغة لٌست بالمعنى الحقٌقً، والحكمة التقلٌدٌة هً أنها
 .نهاابرهللٌست سوى تجربة مناسبة التً بالتأكٌد السبب والنتٌجة 

3) Is this an experiment, in the strict sense? 

 للكلمة؟ الدقيق بالمعنى ،تجربةهذا  هل 
 

 

 



Your research Variables 
5) What variables are or should be considered additionally to the central 
EVs and DVs? 

 ما هي المتغيرات أا ينبغي النظر بالإضافة إلى المركبات الكهربائية المركزية اDVS؟  
 These are variables that you might need to control, in the sense of 'exclude 

the effects of' (which I call CVs!).  

  الذي الآقد تحتاج إلى السٌطرة علٌها، بمعنى 'استبعاد هذه هً المتغٌرات('سمٌه نثارCVs .)! 

 They may well not be mentioned in the research question/hypothesis, but 
are nevertheless crucial.  

  ولكن مع ذلك ضرورياتفً سؤال البحث / الفرضٌ جٌدا الذكرقد لا ٌكون ،. 
 They are things that may otherwise interfere with the results and make it 

hard to interpret what you discover about the central variables in the 
design. 

  نتائج خلاف ذلك وتجعل من الصعب تفسٌر ما تكتشف  القد تتداخل مع فهً أشٌاء
 .المتغٌرات المركزٌة فً التصمٌم

 You can 'control' or eliminate such variables in various ways.  

 ٌمكنك 'مراقبة' أو القضاء علً هذه المتغٌرات بطرق مختلفة 
 One is by making them constant. E.g. you choose only people in their 

twenties for a study comparing men and women, thus eliminating the age 
variation factor; for an experiment where people read two types of text 
(narrative and argumentative) you make all the texts at the same level of 
vocabulary difficulty.  

 اختر فقط الناس فً العشرٌنات من العمر لإجراء دراسة  جعلها ثابتة. مثلا هطرٌق هاأحد
لتجربة حٌث ٌقرأ لختلاف العمر؛ امقارنة الرجال والنساء، وبالتالً القضاء على عامل 

جمٌع النصوص على نفس المستوى من  جدلٌة( إجراءالالناس نوعٌن من النص )الرواٌة و
 صعوبة المفردات.

 

 



 Another way is to randomize the variable (or, more often, claim it is as good 
as random, even though you have not strictly randomized it…): to eliminate 
age you pick men and women randomly of all ages, so hopefully you will 
not get a lot more older people in one group than in the other.  

  حتى ولو لم  جٌدة،عشوائٌة كثقة ال، المتغٌر العشوائً )أو، أكثر أحٌانلهناك طرٌقة أخرى
ار الرجال والنساء بشكل عشوائً تٌخا..(: للقضاء على سن صارم.بنحو كن عشوائٌة ت
، ونأمل لذلك الحصول على الكثٌر من كبار السن فً مجموعة واحدة مما جمٌع الأعمارل

 كانت علٌه .
 We have already seen also the 'stratified sampling' solution to this sort of 

problem, where you would pick equal numbers of people of different age 
groups in each gender, and the use of the 'matched subjects design' which 
also eliminates this, if age is chosen as one of the variables to be used for 
matching. 

  الحل "لأخذ العٌنات الطبقٌة" لهذا النوع من المشكلة، حٌث كنت قد رأٌنا بالفعل أٌضا
كل الجنسٌن، واستخدام 'تصمٌم لة مختلف الفئات العمرٌلختار عدد متساو من الناس ت

المتغٌرات  حدكأ هالموضوعات المتطابقة "الذي أٌضا ٌلغً ذلك، إذا كان العمر ٌتم اختٌار
 مطابقةاللاستخدامها فً 

 If you fail to make sure relevant variables are controlled, then you may 
have what is called a 'confounded' design. E.g. you want to compare 
people's strategies depending on the rhetorical type of the text they read 
(narrative vs argumentative), but you use texts where the difficulty of 
language and unfamiliarity of topic is greater in the latter texts than the 
former.  

  ٌتم التحكم إذا لم تتمكن من التأكد من المتغٌرات ذات الصلة، ثم ٌكون لدٌك ما ٌسمى
وع البلاغً للنص لنلترٌد مقارنة استراتٌجٌات الناس تبعا  "مرتبك". مثلاالتصمٌم 

ٌقرءون )السرد مقابل جدلٌة(، ولكن ٌمكنك استخدام النصوص حٌث صعوبة اللغة وعدم 
 موضوع أكبر فً النصوص الأخٌرة من السابق.لإلمام 

  



 Then if you find a difference between text types in the strategies readers 
use, a critic afterwards will say 'maybe your result really shows a difference 
between easy and hard texts, not narrative and argumentative ones'.  

  ناقد "ربما ال، بعد ذلك سٌقول ةاستخدام استراتٌجٌات القراءبثم اذا وجدت الفرق بٌن أنواع النص
 جدلً.الد لا فرق بٌن النصوص السهلة والصعبة، ومنها السرالظهر حقا تك تنتٌج

 You will have failed to 'control' language and topic difficulty and have 
'confounded' these variables with your targeted EV. 

 ' متغٌرات مع ' هذه كارتبالامراقبة' و 'الوكنت قد فشلت لصعوبة اللغة وموضوعEV .الذي تستهدفه 

 In much language research ideal control is not possible. In theory, it 
is only in experiments that it could be fully achieved. E.g. suppose 
you study learner behavior going on in classes in a school taught by 
two different means (which could be either naturally occurring 
means or ones you experimentally impose).  

  ًلغة التحكم المثالً هو غٌر ممكن. من الناحٌة النظرٌة، ما هً الا البحث الكثٌر ف
دراسة السلوك المتعلم ٌجري فً لافترض أنك  مثلاٌمكن تحقٌقها بشكل كامل. تجارب 

وسائل مختلفة )التً ٌمكن أن تكون إما بمدرسة تدرس من قبل اثنٌن الفصول الدراسٌة فً 
  فرض تجرٌبٌا(.تالوسائل طبٌعٌة أو تلك 

 You will typically have to use existing classes ('intact groups') rather 
than take students and randomly assign them to the two method 
groups. 

 اتخاذ بدلا من'( سلٌمةالمجموعات ال)' الفئات الموجودة إلى استخدام سٌكون لدٌك عادة 
 ٌن.تطرٌق إلى مجموعات عشوائً وتعٌٌن الطلاب

  Hence you cannot control whether, say, more proficient students 
get into one group than another.  

 ًمجموعة  الى وصولا أكثر كفاءة الطلاب، مثلا، التحكم فٌما إذا كان لا ٌمكنك وبالتال
 خرالآمن  واحدة

  



 The best you can do here is to at least record as much as you can 
about the subjects in the two classes with a little background 
questionnaire.  

 فئتٌن المواضٌع فً تستطٌع عن بقدر ما سجل على الأقل نفعله هنا هو أفضل ما ٌمكن أن 
 .الخلفٌة قلٌلا استبٌان مع

 Then you can afterwards use the information about proficiency, for 
example, to help interpret the findings, and maybe analyses the 
data with the effects of prof statistically taken into account and 
discounted (by treating the offending variable as a ‘covariate’ in the 
analysis, but that is an advanced topic). 

 النتائج، تفسٌر للمساعدة فً، لامث، الكفاءة حول المعلومات ٌمكنك استخدام بعد ذلك ثم 
عن طرٌق ) مخفضو ءحصاالإ فً الاعتبار أخذأتقان  آثار البٌانات مع ٌحللربما و

 .متقدم( هو موضوع ولكن هذا فً التحلٌل،متغٌرا" "  المخالف كمتغٌرالتعامل مع 
  Obviously the 'alternative' research paradigms do not lend 

themselves to control and rely heavily on delicate interpretation by 
the researcher of  how all the uncontrolled factors might have 
affected what is observed. 

 تفسٌرتعتمد بشكل كبٌر على مراقبة ولل لا تصلح البحث نماذج 'البدٌل' من الواضح أن 
 ةلاحظبالم أثرت قد ةالمنضبطغٌر  جمٌع العوامل لكٌفٌة من قبل الباحث دقٌق

 


